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از وزارت بهداشت مجوز استخدام ۲ هزار و ۲۰۰ نفر برای شبکه بهداشت و درمان استان اخذ کرده ایم 

با امضای تفاهم نامه سه جانبه ؛

۸ هزار هرمزگانی جذب پالایشگاه
 نفت بندرعباس می شوند

ازدواج
 و فرزندآوری گران
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جهش 13 درصدی تولید 
آهن اسفنجی در فولاد هرمزگان

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب هرمزگان:

47 پروژه آب و فاضلاب در هفته 
دولت به بهره برداری می رسد

گروه خبر // تفاهم نامه ســه جانبه جذب ۸ هزار نیروی بومی از بستر سامانه جستجوی شغل 
فی ما بین استاندار هرمزگان، مدیرعامل شرکت پالایش نفت بندرعباس و مدیرکل تعاون، کار 

و رفاه اجتماعی به امضا رسید.
   به گزارش خبرنگار دریا ؛ طی مراســمی با حضور اســتاندار هرمزگان، آیین انعقاد تفاهم نامه 
اســتخدام نیروی کار بومی از طریق سامانه جستجوی شغل ) shoghl.mcls.gov.ir( فی ما 
بین، اســتانداری هرمزگان، شرکت پالایش نفت بندرعباس و اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی 

هرمزگان برگزار شد.
   مهدی دوســتی در این آیین با اشــاره به ســرمایه گذاری ۲.۳ میلیارد یورویی در طرح ارتقای 
محصولات سنگین شرکت پالایش نفت بندرعباس، عنوان کرد: پالایشگاه نفت بندرعباس از ابتدا در 
کنار مردم بوده و در حوزه مسئولیت های اجتماعی کمک های دقیقی را به مردم استان کرده است اما 
کمکی که در حوزه اشتغال انجام می دهد، مساعدت در رفع درد اصلی استان یعنی بیکاری است که 

جای قدردانی دارد. 

به فریاد ما برسید 
تابستان را در گرما 

سپری می کنیم 

آیا غربالگری جنین 
عملا غیرممکن شد؟

شهر هوشمند 
یا شهر الکترونیک
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گروه خبر // مدیرعامل شرکت فولاد 
هرمزگان در جلسه مشترک با فرمانده 
نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی 
ایران گفت: فولاد هرمزگان به عنوان 
پیشرفته ترین کارخانه فولادی کشور، 
توانایی و آمادگی لازم برای همکاری 
با نیروی دریایی ارتــش به ویژه در 
زمینه تامین تختال های فولادی مورد 
و  دریایی  ورق  تولیــدی  جهت  نیاز 

سرمایه گذاری مشترک را دارد.
   به گزارش خبرنــگار دریا ، عطاالله 
معروفخانی، مدیرعامل شــرکت فولاد 
هرمزگان در جلســه با امیــر دریادار 
شــهرام ایرانی، فرمانده نیروی دریایی 
ارتش جمهوری اسلامی ایران با اشاره 
بــه دلاوری های دریــادلان ارتش در 
ســال های اخیر به ویــژه پیمودن دور 
دنیا توســط ناوگروه ارتش که باعث 
سرافرازی کشــور در عرصه بین الملل 
شــده اســت، بیان کرد: کارکنان فولاد 
هرمــزگان همانند دریــادلان ارتش، 
در یکــی از گرم ترین نقاط کشــور و 
سخت ترین شرایط آب و هوایی مشغول 
تولیــد و خدمت رســانی جهادگونه به 
کشور هستند.وی افزود: از آنجا که فولاد 
هرمزگان پیشرفته ترین تکنولوژی تولید 
فولاد در کشــور را دارد، آماده هر نوع 

همکاری با نیروی دریایی ارتش به ویژه 
تولید تختال های فولادی مورد نیاز ورق 
دریایی است که جهت ساخت کشتی ها 
و ناوها به کار می رود.مدیرعامل فولاد 
هرمزگان تاکید کــرد: فولاد هرمزگان 
طی سال های اخیر از نظر کمی بارها با 
ثبت رکوردهای روزانه، ماهیانه و سالانه 
حماسه آفرینی کرده و از این رو، از بعد 
کیفی آمادگی آن را داریم تمام توان خود 
را بــرای تامین نیازهای نیروی دریایی 
بگذاریم و بتوانیم گامی را در جهت تولید 
تختال مورد نیاز ورق های گرید دریایی 
برداریم.در ادامه امیر دریایادار، شــهرام 
ایرانی، فرمانده نیــروی دریایی ارتش 
جمهوری اســلامی ایــران ضمن ابراز 

خرسندی از حضور در فولاد هرمزگان، 
تولید را ســنگر جنــگ اقتصادی در 
مقابله با جنگ ترکیبی استکبار جهانی 
دانست و بیان کرد: افتخارات ناوگروه 
ارتش در پیمودن دور دنیا متعلق به همه 
مردم ایران به ویژه تولیدکنندگان فولاد 
اســت؛ زیرا فولاد ناو و سازه فلزی آن 
تماما به دســت توانمند تولیدکنندگان 
ایرانی طراحی و تولید شده است. امروز 
سازه فولادی تماما ایرانی توانست تمام 
اقیانوس های دنیا را بپیماید و برخلاف 
همه تصــورات و پیش بینی ها این ناو 
ایرانی بدون کمترین آسیب به سلامت به 
کشور بازگشت.فرمانده نیروی دریایی 
ارتش خاطرنشــان کرد: فولاد پایه و 

اســاس توسعه کشــور به ویژه حوزه 
دریا محسوب می شــود. خوشبختانه 
در حوزه تولید فولاد توانمندی بسیار 
خوبی در کشور وجود دارد و می توان 
با توجه به اهمیت اقتصاد دریا و وجود 
فولادسازانی همچون فولاد هرمزگان، از 
این ظرفیت استفاده کرد.دریادار ایرانی 
با ابراز علاقه به گســترش همکاری ها 
میان فولاد هرمزگان و نیروی دریایی 
ارتش جمهوری اسلامی ایران، تصریح 
کرد: نیروی دریایی آماده همکاری در 
ســه زمینه تعمیر و نگهداری قطعات و 
تجهیزات، خرید پایدار تختال فولادی 
بــرای تامین ورق با گریــد دریایی و 
سرمایه گذاری برای تولید ورق فولادی 
است. از این رو با توجه به اینکه فولاد 
هرمزگان نیز توانمندی خوبی در تولید 
تختال با گریدهای دریایــی را دارد، 
می توانیم همکاری های خود را در همه 
زمینه ها گسترش دهیم.لازم به ذکر است 
که فرمانده نیروی دریایی ارتش و هیئت 
همراه، با مدیرعامل، معاونان و مدیران 
شرکت فولاد هرمزگان ضمن بازدید از 
تولید شرکت فولاد هرمزگان،  خطوط 
با توانمندی های این شــرکت در تولید 
نیز طرح های  تختال های فــولادی و 

توسعه ای این شرکت آشنا شدند.

دردیدار فرمانده نیروی دریایی ارتش با مدیرعامل فولاد هرمزگان مطرح شد

آمادگی فولاد هرمزگان برای تامین ورق های مورد نیاز نیروی دریایی ارتش

علی
 زارعی

ادامه در همین صفحه

گروه خبر // فولاد هرمزگان به عنوان یکی از پیشــگامان عرصه رشد تولید 
توانست تا پایان تیر ماه امسال بیش از 595 هزار تن آهن اسفنجی تولید کند که 
این میزان نسبت به مدت مشابه سال گذشته رشد 13 درصدی را نشان می  دهد.

   به گزارش خبرنگار دریا ؛  آهن اســفنجی به عنوان ماده اولیه تولید فولاد خام در 
شرکت فولاد هرمزگان، به ویژه در دو سال اخیر، از اهمیت بیشتری برخوردار شده 
اســت. یکی از عوامل افزایش حجم و سرعت تولید تختال، کیفیت آهن اسفنجی 
ورودی است. برای افزایش کیفی آهن اسفنجی شرکت در دو سال گذشته اقدامات و 
مطالعات زیادی انجام شده است تا جایی که در سال جاری، در این زمینه بهبودها و 
رکوردهای ارزشمندی به ثبت رسیده است. میزان تولید آهن اسفنجی فولاد هرمزگان 
تا پایان تیر ماه امسال به بیش از 595 هزار تن رسید که نسبت به مدت مشابه سال 
قبل بیش از 68 هزار تن معادل 1۳ درصد و نسبت به دو سال پیش، 4 درصد رشد 
داشته است. این شرکت در چهار ماه نخست سال گذشته 5۲7 هزار تن آهن اسفنجی 

تولید کرده بود.

جهش 13 درصدی تولید آهن اسفنجی در فولاد هرمزگان

گروه خبــر // مدیرعامل شــرکت 
مدیریت تولید برق هرمزگان از کاهش 
اضطراری  خروج  ضریب  درصدی   14

واحدهای این نیروگاه خبر داد.
  به گزارش خبرنــگار دریا ؛داریوش 
نگهــداری و  محمودی عنــوان کرد: 
تعمیرات، نقش بســیارمهمی در تولید 
انرژی نیروگاه ایفــا می کند؛ از این رو 
انجام به موقع تعمیــرات، امری الزامی 
اســت تا واحدهای تولیدی بتوانند با 
آمادگی کامل برای تامین برق در زمان 
اوج مصرف در مدار تولید قرار گیرند.
مدیرعامل نیروگاه بندرعباس افزود: با 
مقایسه عملکرد ۲ سال متوالی 1400 
و 1401 ، نیروگاه بندرعباس شــاهد 
کاهش چشــم گیر شــاخص ضریب 
خروج اضطــراری به میزان 14 درصد 

بوده، که این فرایند، نشان دهنده تلاش 
مجموعه  شــرکت مدیریت تولید برق 
با  پایداری واحدهای  هرمزگان، جهت 
قدمت 4۳ سال است.محمودی تصریح 
کرد: با بهره مندی از دانش، تخصص و 
تجربه ارزشمند متخصصان صنعت برق، 
روندی پایدار و مستمر در خدمت رسانی 

به مردم ایران اســلامی و تأمین انرژی 
الکتریکی مورد نیاز بخش های اقتصادی 
و تولیدی کشــور را داشــته است.وی 
اضافه کرد: بهره برداری بهینه از تجهیزات 
موجود، پس از اتمام تعمیرات اساسی 
واحد چهار و رفع اشــکال به موقع از 
واحد یک گازی، باعث شده که تابستان 

امسال ضریب خروج اضطراری کاهش 
یافته و هم چنیــن آمادگی واحدها  به 
برســد.مدیرعامل  از 94 درصد  بیش 
کرد:  خاطرنشــان  بندرعباس  نیروگاه 
باتوجه بــه اینکه نیروگاه بندرعباس به 
عنوان بزرگ ترین نیروگاه جنوب شرق 
کشــور، نقش مهمی در تولید انرژی و 
پایداری شبکه برق کشور دارد، پرسنل 
تلاشــگر این شرکت، همواره و به طور 
شبانه روزی با ایجاد کمترین محدودیت 
عملیات تولید برق را با موفقیت به انجام 
رسانده تا تابستان امسال بدون خاموشی 
سپری شــود.لازم به ذکر است نیروگاه 
بندرعباس در حــال حاضر با حداکثر 
توان در مدار تولید قرار داشته و روزانه 
به طور متوسط ۲4هزار مگاوات ساعت، 

برق تولید می کند.

کاهش 14 درصدی ضریب خروج اضطراری واحدهای تولیدی نیروگاه بندرعباس

ادامه از تیتر یک //
   وی با اشاره به اینکه  در استان شغل 
تولید می شــود، افزود: چنانچه در سال 
گذشته 50 هزار و 700 شغل در استان 
ایجاد شــده  اما اثرش در رفع بیکاری 
استان پایین است و اشتغال ایجاد شده 
منجر به تحقق  اهداف اصلی نشده است . 
نماینده عالی دولت در استان هرمزگان، 
بیان کــرد: برای نظارت بیشــتر بر به 
کارگیری نیروهای بومی دو مسیر جذب 
نیرو را تعریف کرده ایم که در راهبرد اول 
نیروهای استخدام دائم صنایع از طریق 
برگــزاری آزمون جذب می شــوند که 
پالایشگاه نفت ستاره خلیج فارس این 
آزمون را برگزار کرده و شرکت پالایش 
نفت بندرعباس نیــز در دو مرحله در 
شهریور ماه و مهر ماه آزمون استخدامی 

خود را برگزار خواهد کرد.
    اســتاندار هرمزگان، تاکید کرد: مسیر 
دوم جذب نیروی بومی، برای نیروهای 
پیمانکاری اســت که در فرآیند احداث 

واحدهــای جدید مشــارکت خواهند 
داشت که الزام شــده است این نیروها 
 از طریق ســامانه جســتجوی شغل و 
 بــا اولویــت نیروهای بومــی جذب 
شوند . وی با تاکید بر اینکه نقشه توسعه 
نیروی انسانی استان باید منطبق بر نقشه 
توسعه صنعتی اســتان باشد، گفت: در 
ابر پروژه ارتقای محصولات ســنگین 
پالایش نفت بندرعباس حدود 8 هزار 
نیرو از طریق ســامانه جستجوی شغل 

جــذب خواهد شــد و در صورتی که 
تقاضای بازار کار اســتان رفع شود بعد 
از یک ماه امکان جذب نیرو از ســایر 
نقاط کشــور در بستر این سامانه ایجاد 
خواهد شد.دوستی همچنین با اشاره به 
تخصیص سهمیه جذب  برای  تلاش ها 
نیروی انســانی در حوزه بهداشــت و 
درمان، گفت: از وزارت بهداشت مجوز 
استخدام ۲ هزار و ۲00 نفر برای شبکه 
بهداشت و درمان استان را اخذ کرده ایم 

که 10 درصد کل ظرفیت جذب وزارت 
بهداشت را شامل می شود .مجتبی معین 
وزیری مدیــرکل تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی اســتان هرمزگان نیز در این 
آیین اظهارداشــت: در راســتای بسط 
عدالت در حوزه ی اشــتغال، ســامانه 
تعاون،  جستجوی شغل توسط وزارت 
کار و رفاه اجتماعی راه اندازی شــد و 
کارفرمایان می توانند با اســتفاده از این 
ســامانه نیروهای بومی مدنظر خود را 
جذب کنند.وی شــرکت پالایش نفت 
بندرعباس را شرکتی پیش رو در جذب 
نیروهاي انسانی بومی دانست و گفت: 
در این مرحله 8 هزار نیروی انســانی 
متخصص و غیر متخصــص در قالب 
پالایشگاه  جذب  پیمانکاری  نیروهای 
نفت بندرعباس خواهد شد . معین وزیری 
عنوان کــرد: وزیر تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی از اقدامات استاندار هرمزگان 
در راستای ایجاد شغل نهایت قدردانی 

را دارند . 

با امضای تفاهم نامه سه جانبه ؛

۸ هزار هرمزگانی جذب پالایشگاه نفت بندرعباس می شوند
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روابط عمومی اداره کل  در جاهایی که پوشیده از برگ ها و علف خشک است آتش روشن نکنیم
منابع طبیعی و آبخیزداری هرمزگان

هم استانی های عزیز ، کشاورزان و مرتعداران گرامی برای جلوگیری از آتش سوزی جنگل ها و مراتع یادمان باشد :

گروه خبــر // مدیر کل شــیلات هرمزگان از 
برگزاری نشستی سه جانبه با حضور دادستان 
مرکز هرمزگان و شهردار بندرعباس در راستای 
عرضه مستقیم آبزیان با هدف کاهش قیمت و 

ارتقای خدمت رسانی به شهروندان خبر داد.
  به گزارش خبرنگاردریا، دادستان مرکز هرمزگان 
در این جلسه با اشاره به اهمیت رضایت شهروندان 
و همچنین کاهش قیمت آبزیان تاجای ممکن، و 
همچنین محلی مناسب برای عرضه آبزیان را در 
دستور کار شیلات استان و شهرداری بندرعباس 
قرار دارد.علیرضا احمدی منش ضمن تشکر از 
اقدامات شیلات هرمزگان و شهرداری بندرعباس 

گفت : به دنبال حذف واســطه بین تولید کننده و 
مصرف کننده محصولات آبزی در استان هستیم 
که خوشــبختانه اتحادیه تعاونــی های صیادی 
هرمزگان،شهرداری و اداره کل شیلات هرمزگان 
به خوبی پای کار آمــده و پیگیری های خوبی 
در این زمینه در حال انجام اســت .در ادامه مدیر 
کل شــیلات هرمزگان با اشاره به پیگری های و 
حمایت های خوب مجموعه استانداری هرمزگان، 
سازمان شــیلات ایران و دادستان هرمزگان در 
راستای ارتقای خدمات به مردم و کاهش قیمت 
آبزیان گفت: در تلاش هستیم با همراهی شهرداری 
بندرعباس محلی برای توزیع و فروش محصولات 

آبزی از طریق ایجاد غرفه و با قیمت مشــخص 
 و کیفیت بالای محصولات با محوریت اتحادیه 
تعاونی های صیادی اســتان مشخص وعملیاتی 
 کنیم.مســعود بارانی تصریح کــرد: پیش بینی 
می گــردد بــا ورود اتحادیه تعاونــی صیادان 
هرمزگان به توزیع ماهــی قیمت های آبزیان با 
حدود ۳0 درصد کمتر از بــازار عرضه خواهد 
شد.وی با اشاره به اینکه مصرف غذاهای دریایی 
به ویژه ماهی در ســلامت افراد نقش به سزایی 
دارد، تصریــح کرد: به طور یقین توزیع ماهی به 
صورت مستقیم و با قیمت مناسب تاثیر بسزایی 
در افزایش سهم پروتئین دریایی در سبد غذایی 

خانــواده های هرمزگانی خواهد داشــت.مدیر 
کل شــیلات هرمزگان همچنین در این نشست 
خواستار ساماندهی و ایجاد بازار عمده فروشان 
ماهیان شد.همچنین شــهردار بندرعباس با بیان 
حمایت از ایــن امر تصریح کرد: بدون شــک 
شــهرداری بندرعباس در این راستا با توجه به 
وجود مطالبــه مردمی پیرامــون کاهش قیمت 
آبزیان تمام قد حمایت خواهد کرد .مهدی نوبانی 
افزود: شهرداری ســعی می کند مکانی مناسب 
و درخــور جهت عرضه مســتقیم آبزیان فراهم 
سازد.گفتنی است در پایان این جلسه با حضور 
دادســتان مرکزی هرمزگان، شهردار بندرعباس، 
 مدیرکل شــیلات هرمزگان ، مدیرعامل اتحادیه 
تعاونی های صیــادی هرمــزگان و جمعی از 
مســئولین از مکان های مناسب در شهر جهت 
جانمایی بازار عمده فروشی ماهیان بندرعباس 

بازدید کردند.

دادستان مرکز هرمزگان :

به دنبال حذف واسطه ها در عرضه آبزیان هستیم

در حالی از ازدواج و فرزندآوری گفته می شــود که حتی برای 
ازدواج جوانــان در بندرعباس بــرای آزمایش خون، جوانان 
بایســتی هزینه های هنگفتی را به بخش خصوصی بپردازند و 
بخش دولتــی در این حوزه خدمتی ارائه نمی دهد که البته این 
موضــوع را مدتی پیش به متولیان مربوطــه نیز اعلام کردیم. 
برای سایر بخش ها نیز حمایت های لازم صورت نمی گیرد. 
برای دریافت وام ازدواج، بســیاری از زوجین بدلیل نداشــتن 
 ضامن، قادر به اســتفاده از این تســهیلات نیســتند و مجبور 
می شوند امتیازشان را بفروشــند. برگزاری مراسم ازدواج نیز 
 بسیار گران است و بسیاری از خانواده ها قادر به پرداخت این 
 هزینه ها نیستند و برخی از زوجین تا سال ها بایستی اقساط و 
 بدهی هایی را پرداخت کنند که برای ازدواج هزینه کرده اند. بایستی 
حمایت هایی وجود داشــته باشد تا ازدواج ها کم هزینه شوند 
و از جوانان حمایت شــود. موضوع دیگر اینکه تســهیلات و 
حمایت هایی که در دوسال اخیر در حوزه فرزندآوری صورت 
گرفته است، بنظر می رســد که کارشناسی شده و عادلانه وبا 
درنظرگرفتن تمام جوانب  نیســت و به همین دلیل در افزایش 
فرزندآوری در کشــور هم چندان موثر نبوده است که رئیس 
جمهور نیز در جلسه چندی پیش از این وضعیت ابراز نارضایتی 
کرد.موضوع اول این است که بیشتر خانواده های متوسط و پایین 
جامعه در این ســال ها اقدام به فرزندآوری مخصوصا فرزندان 
دوم، سوم و بیشتر می کردند و این روند در این بخش از جامعه  
ادامه دارد وافراد متمــول کمتر به فرزندآوری و فرزندان چندم 
توجه می کنند. از طرفی دیگر قشر متوسط و محروم جامعه برای 
هزینه های سنگین غربالگری مادر و جنین با مشکل مواجهند و 
بایستی بصورت آزاد و بیشتر آزمایشات، سونوگرافی و... بدون 
بیمه انجام دهند که گاهی شنیده می شود برخی ها بدلیل عدم 
توان مالی برای غربالگری و...، جنین شــان سقط می شود یا 
سقط می کنند و بارها این موضوع به مسئولان استان بخصوص 
حوزه بهداشت و درمان منعکس شده است. موضوع دیگر اینکه 
برخی از تسهیلات فرزندآوری و... برای خانواده هایی است که 
در شــهرهایی زندگی می کنند که نرخ فرزندآوری شان پایین 
است و شهرها و مناطقی که نرخ فرزندآوری شان بطور طبیعی 
بالاست، نمی توانند از این تسهیلات استفاده کنند که این موضوع 
اجحاف در حق این خانواده هاکه بیشتر محروم هستند، می باشد. 
موضوع پرداخت تسهیلات بانکی به مادران واجدشرایط نیاز به 
ضامن دارد که بسیاری از خانواده ها نمی توانند ضامن مورد نیاز 
را تامین کنند ویا توان مالــی خرید خودرو را ندارند و دلالان 
از این وضعیت منتفع می شوند. بنظر می رسد این تسهیلات و 
حمایت ها چندان کارشناسی شده نیست و نیاز به بازنگری دارد. 
موضوع دیگر اینکه بیشتر حمایت ها از خانواده هایی صورت 
می گیرد که فرزندان شان بعد از آبان 1400 متولد شده باشند؛ 
مثلا برای خانواده ای که فرزند سومش بعد از آبان 1400 متولد 
شده باشد ودر شــهری که نرخ باروری آن پایین باشد، امتیاز 
مسکن و زمین تعلق می گیرد؛ در حالی که برخی فرزند سوم و 
چهارم و بیشتر هم اگر داشته باشند که قبل از این تاریخ متولد 
شده باشند و یا در شهری باشند که نرخ باروری بالایی دارند، از 
دریافت این امتیازات محروم می شود که عادلانه نیست ومشکل 
مســکن این خانواده ها برطرف نمی شود. از طرفی دیگر تمام 
تسهیلات به بعد از بدنیا آمدن نوزاد است و برای دوران جنینی و 
هزینه های غربالگری و هزینه های تولد و نوزادی و... تسهیلاتی 
درنظرگرفته نشده است که هزینه های سنگین این دوران باعث 
بروز مشکلاتی برای بیشتر خانواده ها شده است که ضرورت 
دارد در این بخش تدابیــر لازم اتخاذ گردد. برخی خانواده ها  
 هم گلایه مندند که مدتی است تسهیلات فرزندآوری از طریق 
بانک ها در اســتان پرداخت نمی شود و نمی توانند از طریق 
سامانه ثبت نام کنند که ضرورت دارد این موضوع نیز بررسی 
شود.همچنین نیاز است از خانواده هایی که دو، سه فرزند و بیشتر 
دارند که متولد دهه 80 و 90 هستند و مسکن ندارند ویا نیاز به 
دریافت تسهیلات دارند و... بایستی از آنها حمایت شود تا تمایل 

به تولد فرزند داشته باشند.
  علی زارعی

ازدواج و فرزندآوری گران

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب هرمزگان:
47 پروژه آب و فاضلاب 

در هفته دولت به بهره برداری می رسد
  گروه خبر // مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب هرمزگان 
از آمادگی آبفا برای بهره برداری از طرح های توسعه ای برای 
آبرســانی به 107 روستا و دو شــهر هرمزگان و یک پروژه 
بخش فاضلاب همزمــان با هفته دولت خبــر داد.به گزارش 
خبرنگار دریــا ؛ عبدالحمید حمزه پور با بیــان اینکه، آبفا از 
 ابتدای امســال بصورت ویژه برای تکمیل پروژه های آبرسانی 
سرمایه گذاری کرده است، تصریح کرد: این برنامه ریزی نتایج 
قابل قبولی نیز در پی داشــته و باعث شده تا در آستانه آخرین 
 ماه تابستان؛ مشترکین شهرها و روستاهای بهره مند از طرح های 
 توسعه ای با تنش آبی کمتری مواجه شوند.وی تصریح کرد: طرح 
توسعه ای آبفا در تابستان بدون وقفه در جریان است و در هفته 
دولت امکان بهره برداری از 46 پروژه با بهره مندی 107 روستا 
و دو شهر را داریم.مدیرعامل آبفا در عین حال تصریح کرد: با 
توجه به اهمیت موضوع آبرسانی و تاکید استاندار هرمزگان به 
دلیل حمایت های ویژه رئیس جمهور از پروژه های آبرسانی، 
تعدادی از این پروژه ها در نیمه دوم ســال و در ســفر رئیس 
جمهــور و اعضای هیئت دولت به هرمزگان مورد بهره برداری 
قرار خواهد گرفت.حمزه پور، اعتبار هزینه شــده برای تکمیل 
 47 پــروژه آب و فاضلاب را  16 هــزار و ۲1۳ میلیارد ریال 
عنوان کرد.به گفتــه وی، جمعیتی بالغ بــر ۲81 هزار نفر در 
شهرســتان های بندرعباس، بندرلنگه، میناب، جاسک، رودان، 
حاجی آباد، بستک، خمیر، پارسیان، بشاگرد، قشم و سیریک 

از اجرای این پروژه ها بهره مند خواهند شد.
انتصاب سرپرست اداره کل ایمنی 
و نظارت بر شبکه راه آهن کشور 

  گروه خبر // دکتر ســید میعاد صالحی، معــاون وزیر راه و 
شهرســازی و مدیرعامل راه آهن جمهوری اسلامی ایران، طی 
حکمی حمید گوگوچانی را به عنوان سرپرست اداره کل ایمنی و 
نظارت بر شبکه شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران منصوب 
کرد.به گزارش خبرنگار دریا، گوگوچانی دانش آموخته کارشناسی 
ارشد رشــته مدیریت صنعتی دانشگاه تهران می باشد و از جمله 
سوابق وی می توان به مدیر کل راه آهن هرمزگان، مدیر کل راه آهن 
اراک و مدیر پایانه و معاون مدیر کل راه آهن تهران اشاره کرد.در 

متن حکم گوگوچانی آمده است: 
»بــا توجه به ســوابق جنابعالی به موجب این ابــلاغ به عنوان 
»سرپرســت اداره کل ایمنی و نظارت بر شــبکه شرکت راه آهن 
جمهوری اســلامی ایران« منصوب می شــوید.انتظار می رود با 
رعایت اصول تحول گرایی انقلابی، کارآمدی و فسادســتیزی با 
جدیت در راســتای تحقق اهداف و راهبردهای شرکت راه آهن 
جمهوری اســلامی ایران با رعایت قوانین و مقررات و با توجه 
به اسناد بالادستی، نســبت به انجام امور محوله در ارتقاء ایمنی 
و نظارت بر شبکه ریلی کشور اهتمام ورزید.توفیقات روزافزون 
جنابعالی را از خداوند متعال خواستارم.« گفتنی است پیش از این 
آقای محمدرضا چنگانی خوراسگانی عهده دار این مسئولیت بود.

سرمقاله

گروه خبر // معاون فنی و نگهداری اداره 
کل بنادر و دریانوردی  هرمزگان گفت: 
سه فروند اسکله فلزی شناور مسافری 
متخصصان  دســت  به  گردشگری  و 
داخلی در بندر شهید رجایی ساخته و 

وارد چرخه فعالیت های دریایی شدند.
  به گزارش خبرنگار دریا ؛ »فریدون 
پیشدار« با اشاره به اتمام ساخت سه 
فروند اســکله مسافری و گردشگری 
در بندر شــهید رجایی افــزود: این 
عملیات در راستای ایمن سازی تردد 

دریایی، افزایــش ضریب ایمنی تردد 
و نیز حمل و نقل مســافر و گردشگر 
انجام شد. وی ادامه داد:از آنجایی که 
اسکله های یاد شده با کاربری پهلودهی 
قایق های کوچک طراحی و ســاخته 
شــده مقدمات انتقال این اسکله ها به 
بنادر کنگ، مقام و لنگه در غرب استان 
که قابلیت گردشگری دریایی را داشته 
انجام و هر ســه به  آن اماکن منتقل و 
وارد چرخه فعالیت های مســافری و 
گردشگری شــدند. معاون فنی اداره 

کل  بنادر و دریانــوردی هرمزگان در 
خصوص مشخصات فنی اسکله ها نیز 
گفت: طول این اسکله ها حدود ۲0 متر 
و عرض آن ها پنــج متر و دارای 1.6 
متر ارتفاع است. پیشــدار افزود: این 
نوع اسکله ها دارای ۲ عرشه آزاد بوده 
که برای پهلوگیری قایق های کوچک 
طراحی شده است.  وی گفت: جنس 
بدنه اسکله ها از فولاد دریایی بوده و 
تمام مراحل طراحی و ســاخت نیز بر 
اساس الزامات موسسات یادشده انجام 

گرفته است. به گفته معاون فنی اداره کل  
بنادر و دریانوردی هرمزگان؛ با نصب و 
بهره برداری از این نوع اسکله ها ظرفیت 

پذیرش مسافر در غرب استان به طور 
قابل ملاحظه ای افزایش و ایمنی تردد 

مسافری ارتقا خواهد یافت.

►

ساخت سه فروند اسکله فلزی شناور در بندر شهید رجایی

گروه خبر //  المپیاد ورزشی ویژه بازنشستگان و 
مستمری بگیران تامین اجتماعی در چند رشته 
ورزشی در دو سطح استانی )با انجام مسابقات 
مقدماتی و تعیین نفرات برتر( و کشوری برگزار 

می شود.
   به گزارش خبرنگار دریا ؛ عباس اکبری مدیرکل 
تامین اجتماعی هرمزگان از برگزاری المپیاد ورزشی 
مستمری بگیران در دو مرحله استانی و کشوری خبر 
داد و گفت: این المپیاد که با عنوان طرح مرشــدان 

نامگذاری شده است،  در هشت رشته ورزشی، در 
دو بخش خانم ها و آقایان برگزار می شود؛ رشته های 
ورزشی برای آقایان شامل والیبال، دارت، تیراندازی 
با تفنگ بادی، تنیس روی میز، شــطرنج، شنا و 
فوتبال دستی بوده و برای خانمها نیز این مسابقات 
در هفت رشــته والیبال، دارت، تیراندازی با تفنگ 
بادی، شنا، شطرنج، تنیس روی میز و بدمینتون اجرا 
خواهد شد .وی به شــرایط سنی شرکت کنندگان 
اشاره  کردوگفت: تمامی بازنشستگان، ازکارافتادگان 

کلی و همسران بازمانده که دارای بیش از 50 سال 
ســن )برای آقایان( و 45 سال سن )برای خانم ها( 
هستند می توانند نسبت به ثبت نام در این مسابقات 
اقدام کنند.مدیرکل تامین اجتماعی هرمزگان افزود: 
از همه بازنشستگان و مستمری بگیران علاقه مند و 
فعال در ورزش دعوت می شود تا پایان مرداد ماه 
با اعلام مشخصات و رشته ورزشی مورد نظرخود 
از طریق کانون های بازنشستگی در استان در این 

المپیاد ثبت نام کنند.

مدیر کل تامین اجتماعی هرمزگان خبر داد  

 برگزاری المپیاد ورزشی ویژه بازنشستگان و مستمری بگیران تامین اجتماعی 

اداره اموال و املاک استان هرمزگان در نظر دارد نسبت به فروش محصولات خرما 
سردرختی مزرعه نازدشت ســال 14۰۲ از طریق برگزاری مزایده حضوری اقدام 
نمایــد. بنا بر این از کلیه متقاضیانی که تمایل به خرید محصولات فوق دارند دعوت 
بعمل می آید ضمن بازدید از محصولات ذکر شــده در جلسه مزایده در بندرعباس- 
بلوار مصطفی خمینی نبش غربی هویزه طبقه فوقانی بانک سینا )محل اداره اموال و 
املاک بنیاد مســتضعفان انقلاب اسلامی( راس ساعت 1۰ صبح روز یکشنبه مورخ 

1402/06/05 شرکت نمایند.
سایر شرایط:

1-  محصولات خرمــا شامل:کریته،مضافتی،زرد)گردیال،شاهانی(،خشــک،پیارم 
درجه1 و پیارم درجه۲ می باشد.

2- متقاضیان شرکت در مزایده بایستی چک رمزدار به مبلغ 11۰ میلیون تومان در 
وجه اداره کل اموال و املاک بنیاد مستضعفان به شناسه ملی 10100171920تهیه و 

جهت شرکت در مزایده نزد دفتر برگزاری محل مزایده بسپارند.
3- این اداره در رد یا قبول پیشنهادات یا تجدید مزایده مختار است.

4- هزینه درج آگهی و کارشناسی بر عهده برنده مزایده است.
5- قیمت پایه فروش محصولات 1۰/697/5۰۰/۰۰۰ ریال می باشد.

6- محصولات مورد نظر با شرایط نقد و اقساط به فروش می رسد.
7- متقاضیان می توانند برای کسب اطلاع بیشتر یا جهت بازدید از محصولات با این 

شماره تلفن تماس بگیرند.
 )ترکی زاده ۰9179781۲78(-) 336۲448۲ اداره اموال و املاک(

 آگهی مزایده حضوری
فروش محصولات خرما سال 1402 

اداره اموال و املاک بنیاد مستضعفان انقلاب اسلامی 

پلاک خودرو کامیونت کمپرسی سیستم  
میتسوبیشی تیپ کانتر مدل:۲۰۰6، شماره 
، 4۰99۲Eشاسی 5۲۰381،شماره موتور 

کد ملی 34591677۲6 ،رنگ آبی 
نام مالک: علی افتخاری به پلاک  45573 

شخصی مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد 

GLX 4۰5 برگ سبز خودروی سواری پژو
دو گانه سوز رنگ نقره ای مدل1393 به 

شماره پلاک ۲57 س 68 ایران 84 و شماره 
موتور 1۲4K۰35461۲ وشماره شاسی 

NAAM11CA9ER9۲315۲به نام مصطفی 
آزادی مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد 

مفقودی 

مفقودی 

مدیریت مخابرات منطقه هرمزگان  به نمایندگی از شرکت مخابرات ایران در نظر دارد ملاک موصوف به 
انبار پلیس راه به شرح اطلاعات جدول ذیل را از طریق مزایده عمومی )به صورت نقد( به فروش برساند.

متقاضیان محترم جهت خرید اوراق شرکت در مزایده می توانند از تاریخ 1402/05/24 لغایت 1402/06/05 همه 
روزه  به غیر از روزهای پنج شنبه و جمعه و ایام تعطیل از ساعت 8:30 صبح تا ساعت 13:45 ظهر با در دست داشتن 

فیش واریزی به مبلغ 1.000.000 ریال به یکی از شماره حساب های زیر:
1- شماره حساب 4783947089 بانک ملت شعبه میرداماد کد شعبه 1265078 به نام شرکت مدیریت املاک- 

ir 030120020000004783947089سامان سازه غدیرشناسه واریز 1032051011405 و شماره شبا
2- شماره حساب 188682275583091 بانک سپه شعبه بازار ونک کد شعبه 1503198 به نام شرکت مدیریت 
 ir 200150000188682275583091 املاک- سامان سازه غدیر با شناسه واریز 10320510110 و شماره شبا
3- شــماره حســاب 301411129518631 بانــک قرض الحســنه مهر ایران شــعبه مطهری کد شــعبه 
3014  به نام شــرکت مدیریت املاک- ســامان ســازه غدیر با شناســه واریز 10320510110 و شماره شبا 

ir 450600301401112951863001
  اقدام وجهت دریافت اسناد  مزایده به آدرس : بندرعباس –خیابان حکمت – مخابرات منطقه هرمزگان - ساختمان 
شماره یک – طبقه اول – اداره تدارکات مراجعه وجهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره های33308033- 33610016 

تماس حاصل فرمائید .
- مزایده گران می بایست پاکات پیشــنهادات را بصورت دربسته حداکثر تا مورخ 1402/06/11 به دبیرخانه اداره 

حراست منطقه تحویل نمایند.
- بازگشایی پاکتهای پیشنهادی در روز یکشنبه مورخ 1402/06/12 راس ساعت 10 صبح در محل سالن کنفرانس 

انجام خواهد شد. 
- هزینه های تنظیم سند در دفاتر اسناد رسمی  اعم از هزینه )حق الثبت و حق التحریر و .....( به عهده خریدار می باشد.

- شرکت مخابرات در رد یا قبول پیشنهادات واصله مختار می باشد.

مدیریت مخابرات منطقه هرمزگان

ردیف

1

آدرس ملک

 هرمزگان – بندرعباس- بلوار 
 علی ابن ابی طالب - بعداز 

پمپ بنزین جرون

وضعیت سند

برگ 

واگذاری

متراژ اعیان

140

متراژعرصه

4313

کاربری

انبار

 قیمت پایه مزایده
 ) ریال (

453/000/000/000

سپرده شرکت 
درمزایده/ریال

22.650.000.000

آگهی مزایده  شماره ب/1402 شرکت مخابرات ایران

شرکت مخابرات ایران
منطقه  هرمزگان

خبر



3خبری
پنجشنبه 26 مرداد 1402

30  محرم 1445

سال بیست و دوم شماره 4236 

روابط عمومی  شیلات هرمزگان  ماهي و میگو بخورید تا دندان هاي شما سالم بماند

 اعلام آمادگی خیرین برای ساخت کتابخانه 
در سراسرهرمزگان 

  گــروه خبر // بــا حضور اعضای انجمــن و مدیر 
 کل کتابخانــه هــای عمومی، جلســه انجمــن خیرین 
کتابخانه ســاز اســتان هرمزگان برگزار شد. به گزارش 
خبرنگار دریا ،فرشــاد محمدی مدیــر کل ضمن ابراز 
خرســندی از حضور اعضای مجمع در این جلسه، بیان 
داشــت: در کتابخانه ها با ایجــاد فعالیت های جدید و 
جذاب برای کودکان و نوجوانان، سعی در افزایش مراجعه 
بــه کتابخانه و امانت کتاب و در نتیجه توســعه و ترویج 
کتابخوانی داریم.فرشاد محمدی ضمن توضیح فعالیت های 
صورت گرفته در احداث کتابخانه مرکزی، از روند ساخت 
تا پایان این پروژه عظیم فرهنگــی خبر داد و افزود: در 
جهت ارتقا سطح علمی و فرهنگی استان نیازمند افتتاح هر 
چه سریعتر کتابخانه مرکزی هستیم که عزم جدی مسئولین 
و خیرین استان را می طلبد.وی اضافه کرد: در سالهای اخیر 
با توجه به سیاست های نهاد کتابخانه ها، پیوست فرهنگی 
فعالیت های کتابخانه ها افزایش یافته تا بتواند اقشار مختلف 
جامعه را کتابخوان کند که نتایج خوبی را بدنبال داشــته 
است.محمدی افزود: استفاده از ظرفیت مردمی کتابخوان و 
فرهیخته  با اجرای برنامه های خلاقانه و مستمر  به کمک 
کتابداران می تواند گام بزرگی در جهت ترویج کتابخوانی 
بردارد در ادامه این نشست، احمد سایبانی از اعضای انجمن 
خیرین کتابخانه ساز استان در تمجید عملکرد رئیس مجمع 
خیرین کتابخانه  ساز هرمزگان گفت: سید عبدالله هاشمی 
مانند سرمربی یک تیم در حوزه کتاب و کتابخانه سازی 
و توســعه علم در جامعه هرمزگان فعال است.وی افزود: 
مدیران و مسولان کتابخانه های عمومی استان در همه ادوار 
همفکری و همکاری لازم را با مجمع خیرین کتابخانه ساز 
داشــته اند که نتایج آن را در رشد سرانه فضای کتابخوانی 
در استان مشاهده می کنیم.در این جلسه فهیمه نظری شاعر 
و فعال حــوزه کتاب خوانی از انجام فعالیت های مختلف 
کتابخوانــی در فضای مجازی خبــر داد و گفت با ایجاد 
گروه هایی در فضای مجازی و عضویت اقشار مختلف با 
پیشینه ادبی و یا خانه دار یا دانش آموزان به معرفی کتاب و 
اشتراک گذاری بخش های مهم و جملات کلیدی کتاب ها 
سعی در افزایش توانایی ها و مهارت افراد کرده ایم. درپایان 
سید عبدالله هاشمی- رئیس مجمع خیرین کتابخانه  ساز 
هرمزگان گفت: مانند گذشته آمادگی احداث کتابخانه های 
 جدید در نقاط مختلف هرمــزگان را داریم و امیدواریم 
نهاد کتابخانه ها در تامین نیروی کتابــدار تدابیر لازم را 

بیاندیشد.

خبر

گروه خبر // به ابتکار گروه گردشگری اکوتوریسم ساران و همکاری 
اداره کل محیط زیست و آکادمی فیزیک و نجوم هرمزگان پدیده 

بارش شهابی برساوشی توسط نجوم دوستان رصد شد.
   بــه گزارش خبرنگار دریــا ؛  این تور علمی که با همت و ابتکار 
گروه گردشگری ساران از گروه های فعال حوزه اکوتوریسم هرمزگان 
طرح ریزی و ساماندهی شد در سه بخش آموزش تئوریک کهکشان 
و سیاره ها، شبیه ساز آسمان نما، رصد آسمان و پدیده بارش شهابی 
توسط اساتید دعوت شده نجوم در ارتفاعات گنو واقع در ساختمان 
آموزشی محیط زیست واقع در گنو برگزار شد که مورد استقبال قابل 
توجه قرار گرفت.بارش شهابی برَساوُشی یکی از مهم ترین بارش های 
شــهابی سالیانه است. بیشینه نرخ ساعتی سرسویی این بارش غالباً 
در حدود 100 اســت. این بارش شهابی از توده ذرّات برجای مانده 
از دنباله دار سوئیفت تاتل به وجود می آید و معمولاً از بیست و هفتم 

تیر تا سوم شهریور )بیش از یک ماه( فعّال است که بازه زمانی بلندی 
برای بارش شهابی به شمار می آید. این بارش در ناحیه صورت فلکی 
برساوش و در نزدیکی مرز آن با ناحیه صورت فلکی ذات الکرسی 
واقع شده است، به همین دلیل است که به آن بارش شهابی برساوشی 
می گویند.  محمد امین پاسلارزاده دبیر و بنیان گذار آکادمی فیزیک و 
نجوم هرمزگان با بیان اینکه مبحث نجوم در استان علاقه مندان زیادی 
دارد، به قابلیت های این انجمن در موضوع آموزش اشــاره و اظهار 
امیدواری کرد؛ در آینده بتوان بخش بیشتری از جامعه را در معرض 
آموزش های نجومی قرار داد.وی در جریان این تور آموزشی در سه 
بخش یاد شــده به طور تفصیلی مطالبی را ارائه و یادآور شد: رصد 
گروهی آسمان و پدیده های آسمانی در هرمزگان از طرفداران زیادی 
برخوردار است.سارا پوراحمد از راهنمایان رسمی میراث فرهنگی و 
هماهنگ و برگزار کننده این تور عملی نیز ضمن قدرانی از مسئولان 

و اســاتید مدعو انجمن فیزیک و نجوم و مدیر کل محیط زیست 
هرمزگان گفت: انتظار این حجم از استقبال از طرف مردم بندرعباس 
از این تور علمی را نداشتیم.وی با بیان اینکه این تور علمی گروهی 
که با هدف رصد بارش شهابی برساوشی برگزار شد به نوعی نخستین 
نمونه در نوع خود در هرمزگان است؛ اظهارداشت :برگزاری تورها 
و رصد گروهی پدیده های مرســوم از جمله کسوف و خسوف و 
ابَرَماه در هرمزگان دارای سابقه است و این نشان دهنده علاقه قابل 
توجه مردم استان به نجوم است.وی اظهارامیدواری کرد، در آینده 
بتوان اینگونه تورهای علمی را با توجه به علاقه مردم و دید مثبتی 
که از طرف دستگاه های مربوطه وجود دارد را به صورت مداوم و  
گسترده تر برگزار کرد.سما کرمی، راهنمای رسمی میراث فرهنگی 
و از دیگر اعضا اوکوتوریسم ساران نیز در حاشیه این رصد علمی 
گفت: اجرای تورهای گردشــگری با محوریت علمی نظیر رصد 

آسمان، پرنده نگری و بررسی گونه های گیاهان منطقه حفاظت شده 
گنو در دستور کار اکوتوریسم ساران قرار دارد و امید داریم بتوانیم با 
همکاری دستگاه های مرتبط گامی جدی در راستای اجرای تورهای 

علمی برای علاقمندان این حوزه برداریم.

به ابتکار گروه اکوتوریسم ساران و همکاری و آکادمی نجوم صورت گرفت؛

برگزاری تور علمی پدیده بارش شهابی برساوشی در ارتفاعات گنو

اجتماع بزرگ هیئت های مذهبی بخش شمیل در روستای گرده صفرباقری

کاریکاتور

طرح : معصومه زارعی گرانی مرغ

عکس روز

محمد رسول مرادیبازار بندرعباس 

گروه خبر // مدیر کانون فرهنگی هنری ابوذر روستای 
 فاریاب دهســتان ایسین شهرســتان بندرعباس از 
راه اندازی موکب شــهدای ایسین به همت کانون های 
فرهنگی هنری مســاجد دهستان ایسین و با همکاری 

پایگاه های بسیج در مرز شلمچه خبر داد. 
   به گزارش خبرنگار دریا ، اســماعیل درفش اظهار کرد: 
با نامه نگاری صورت گرفته از سوی ستاد عتبات عالیات 
بندرعباس به عتبات عالیات خوزستان، زمین برای برپایی 
موکب در مرز شلمچه جانمایی شده است. وی افزود: هم 
اکنون اقلام مورد نیاز برای برپایی موکب مهیا شــده است 
و این محمولــه بارگیری و از بندرعباس به ســمت مرز 

شلمچه ارسال خواهد شــد. مدیر کانون فرهنگی هنری 
ابوذر روستای فاریاب دهستان ایسین شهرستان بندرعباس 
ادامه داد: موکب شهدای ایسین در کنار ستاد مرکزی استان 
هرمزگان برپا می شود. وی گفت: این موکب روزانه با بیش 
از سه هزار بطری آب معدنی و سه هزار آبمیوه و کیک از 
زائرین اربعین حسینی پذیرایی می کند.  درفش افزود: توزیع 
روزانه ۳00 تا500 بسته فرهنگی شامل چفیه، سربند، مهر و 
تسبیح، جا مهری، کتاب زیارت اربعین، کتاب ادب حسینی 
و پیکسل اربعینی ویژه بزرگسال از دیگر خدمات این موکب 
است. وی از تهیه و توزیع پکیج بهداشتی و فرهنگی کودکانه 
اربعین به عنوان بخش دیگری از خدمات موکب شــهدای 

ایســین نام برد و اضافه کرد: اقلام این پکیج شامل کتاب 
رنگ آمیزی خشتی کوچک، بازی منچ با 4 مهره و 1 تاس، 
پیکسل سوزنی اربعین، تسبیح 101 دانه، مهر نماز قطر 4.5 
ســانت، آبنبات چوبی، بادکنک آب بازی، مسواک تاشو 
مسافرتی، ماسک بهداشتی، خمیر دندان مسافرتی، عینک 
آفتابی کودکانه، لیوان آبخوری، صابون مسافرتی، دستمال 
کاغذی جیبی و شانه است. این فعال فرهنگی اجتماعی با 
اشاره به اینکه 100 نفر از فعالان فرهنگی مساجد به عنوان 
خادم در این موکب خدمت خواهند کرد، افزود: از هر کانون 
پنــج نفر برادر و پنج نفر خواهر برای ارائه خدمت به زوار 
اربعین در موکب شهدای ایسین اعزام خواهند شد. وی اظهار 
کرد: موکب شهدای شــلمچه در ایام پیاده روی اربعین به 
مدت ۲0 روز برای ارائه خدمات به ویژه در حوزه فرهنگی 

در مرز شلمچه میزبان زائران خواهد بود.

گروه خبــر - داود صباح نیا // هیئت های 
مذهبی 4۰ روستا بخش شمیل بندرعباس 
در اجتماع بزرگ عزاداری حسینی شرکت 
کردنــد وهرکدام از هئیــت های مذهبی 
به عزاداری سنتی چاوش خوانی،  روستاها 
دمام زنی، ســنگ زنی چکچکو،عزاداری 
ســنتی و بازسازی وقایع عاشــورا تا شام  

پرداختند.
   به گزارش خبرنگار دریا ؛ در این مراســم 
از ۲5نفر از پیر غلامان حســینی روستاهای 
بخش شــمیل تقدیر بعمل آمد.ســیدعباس 

مســعودی، مدیرکل اوقاف و امــور خیریه 
 اســتان هرمزگان در این مراسم گفت: نهضت 
امام حســین )ع( همچنان بیدار است وتمام 
دشمنان اسلام تمام هم و غمشان این است که 
نور هدایت امام حسین )ع( را خاموش کنند لذا 
با همت و جوشش انقلابی شما پیرغلامان که 
از چهره های فرهنگی منطقه هستید این نور 
خاموش شدنی نیست.بخش شمیل بندرعباس 
دارای 40 روستا و جمعیت بالغ بر ۲۳هزارنفر 
است و در فاصله 100 کیلومتری شمالی شرقی 

استان واقع شده است. 

راه اندازی موکب شهدای ایسین در مرز شلمچه 

گروه خبر // در نشســت مشترک با رئیس 
ســازمان فرهنگــی اجتماعی ورزشــی 
شهرداری بندرعباس، مدیرکل کتابخانه های 
 عمومی استان هرمزگان گفت: با برنامه های 
کتاب محور، تاریخ پرافتخــار هرمزگان را 

جهانی می کنیم.
  به گزارش خبرنگار دریا، فرشــاد محمدی 
در نشست مشترک با رئیس سازمان فرهنگی 
بندرعباس،  ورزشــی شــهرداری  اجتماعی 
پیرامون هم افزایی و همکاری در راستای اهداف 
فرهنگی، به بحث و تبادل نظر پرداخت.مدیرکل 
کتابخانه ها با اشاره به دغدغه مهم فرهیختگان 
و فرهنگ دوستان هرمزگانی گفت: نشست های 
هرمزگان شناســی در کتابخانه های عمومی 
اســتان در حال برگزاری اســت اما ما به این 
بسنده نمی کنیم و از طریق آموزش و تولید آثار 
سمعی- بصری و استفاده از ظرفیت کتابخانه ها 
و فرهنگســراها ســعی در معرفی هویت و 
جایگاه فرهنگی، تاریخی، اجتماعی، تجاری 
و اقتصادی هرمزگان داریم.وی افزود: ساخت 
کتابخانه مرکزی در هر استان از شاخص های 
فرهنگ عمومی و فرهیختگی محسوب می شود 
که این موضوع را بــه جد پیگیری می کنیم و 
برای رسیدن به این هدف والای فرهنگی ،همت 
همه دستگاه های مرتبط لازم است تا با افتتاح 

این پروژه عظیم فرهنگی،شاهد افزایش سرانه 
فضای مطالعه و کتابخانه ای باشــیم.مدیرکل 
کتابخانه های عمومی اســتان هرمزگان اضافه 
کرد: تــلاش می کنیم تا با ارائه خدمات متنوع 
در کتابخانه ها و فرهنگ ســراها و همکاری 
متناسب با اهداف ســازمانی و هم افزایی، به 
خروجی مناسبی در راســتای تحقق اهداف 
فرهنگی انقلاب اسلامی برسیم و در این زمینه 
نقش موثر خود را ایفا خواهیم نمود.این مقام 
مسئول ادامه داد: با نشست کارشناسی عالمانه 
 و تدویــن برنامه های کوتاه مدت،میان مدت و 
بلند مدت و اجرای برنامه های فرهنگی کتاب 
محور، نقشه راه مناسبی برای آیندگان ترسیم 
خواهیم نمود تــا تاریخ پرافتخار هرمزگان را 
برای ایران و جهان ترســیم و تبیین نماییم.او 
همچنین به خدمات ارزنده ســازمان فرهنگی 
شــهرداری بندرعباس اشــاره کرد و گفت: 
شهرداری به عنوان یکی از برترین دستگاه های 
مشارکت کننده در جشنواره کتابخوانی رضوی 
است.شــایان ذکر است این نشست با حضور 
رسول جهانداری، رئیس ســازمان فرهنگی 
اجتماعی ورزشی شهرداری بندرعباس، معاون 
فرهنگــی و کارشناســان حوزه های مختلف 
سازمان، ظهر سه شــنبه ۲4 مردادماه در دفتر 
مدیر کل کتابخانه های عمومی استان برگزار شد.

مدیرکل کتابخانه های عمومی هرمزگان؛ 

با برنامه های کتاب محور، تاریخ پرافتخار 
هرمزگان را جهانی می کنیم
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مفقودی 

  

بهینه سازی انرژی در منطقه خلیج فارس
گروه  خبر // مصرف انرژی در مرکز 
انتقال نفت مهرآران بهینه سازی شد.

  به گــزارش خبرنگار دریــا  ؛ رئیس 
نگهــداری و تعمیرات برق منطقه خلیج 
فــارس با اعلام این خبــر گفت : بهینه 
ســازی انرژی جزو اهداف کلان منطقه 
خلیــج فارس از بدو تاســیس تا کنون 
بوده است و باتوجه به بحران پیک برق 
مصرفی کشورو به منظور کاهش پیک بار 
و همچنین اهمیت ارتقا سطح روشنایی 
محوطه های صنعتی تعــداد ۲۲0چراغ 
تعویض و بهینه شــد.علی اکبر مختاری 

خاطرنشــان کرد : با نصب چراغ های 
نســل ال ای دی،4۳8کیلووات ساعت 
روزانه بــرق مصرفی در مرکــز انتقال 

نفت مهرآران کاهش پیدا کرد که معادل 
 160 مگاوات ســاعت در طی ســال 
صرفه جویــی در مصرف انرژی خواهد 

بود.وی بیان کرد :  هر کیلووات ساعت 
معادل نیم کیلوگرم دی اکسید کربن تولید 
می کند بنابراین این پروژه هشتاد هزار 
کیلوگرم تولید دی اکسید کربن توسط 
 نیروگاههــا را در طول ســال کاهش 
می دهد. مختاری ادامــه داد :با انجام 
این عملیات ضمن کاهش هزینه تعمیر 
و نگهداری چراغ ها اعم از تهیه بالابر، 
نفرساعت تعمیرات و هزینه خرید اقلام 
برقی چراغ ها ،افزایــش بهره نوری ، 
روشنایی مرکز وافزایش بهتر میدان دید 

دوربین های نظارتی را شاهد هستیم.
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   با چشــمان ورم کرده و قرمــز مقابل من ظاهر 
می شود. علت را می پرسم! پاسخ می دهد: دیشب 
بــرق خانه تا صبح قطع بــوده و نخوابیده ام کمی 
بیشتر کنکاش می کنم تا علت را جویا شوم. بیشتر 
که پرس جو می کنــم می گوید: خانه ما درمحله 
بیست متری شــاه حسینی کوچه حدیث ۲5 قرار 
دارد حدود ۲ ماه است که مشکل قطعی برق داریم 
 و همه اهل کوچه مان کلافه شــده اند. نزدیک به
 8 خانواده که در مســیر همین کوچه قرار گرفته 
 اند بــه علت ضعیف بودن ترانــس برق بعضی از 
شب ها را به سختی تا صبح می رسانند و این قطعی 
برق مشــکلات زیادی را برای مــا بوجود آورده 
اســت. حدوداً ۳ روز پیش بود که با پیگیری های 
مداوم بالاخره از اداره برق آمدند و مشکل محله را 
بررسی کردند نتیجه این شد که گفتند : ترانس برق 
سرکوچه که برق خانه ها را تامین می کند ضعیف 

است به همین علت جوابگوی مصرف شما نیست 
و فعلا نمی توانیم کاری برای شما انجام دهیم! باید 
یک درخواست واستشــهاد محلی از طرف همه 
اهالی محله بنویسید و برای پیگیری مراحل اداری 

به اداره برق محله ســورو بفرستید تا کار شما را 
پیگیری کنند. راه حلی هم کــه دادند این بود که؛ 
فعلا در مصرف برق صرفه جویی کنید تا موقعی که 
ترانس مناســب جایگزین شود! ما هم که دستمان 
از همه جا کوتاه اســت ، رعایت می کنیم مثلا به 
جای اســتفاده از چند کولر فقط یک کولر استفاده 
می کنیم ولی مشکل قطعی برق با وجود ملاحظاتی 
 کــه انجام داده ایــم همچنان پابرجاســت . مگر 
 ما چقدر می توانیــم صرفه جویی کنیم؟ علاوه بر 
ایــن ها نگران از بین رفتن و ســوختن وســایل 
 منزلمان هم هســتیم قطعی برق بعضی مواقع بین 

۳ الی 5 ساعت طول می کشد.
      در ایــن شــرایط و گرمای هــوا هیچ کاری 
نمی توانیــم انجام دهیم قطعی برق در شــب ها 
موجب بی خوابی و کلافگی اســت وروزها نوعی 
دیگر از مشکلات گریبان مان را می گیرد! از اینها 
گذشته کسانی که بچه کوچک دارند مشکلاتشان 

چندین برابر است.

به فریاد ما برسید؛ تابستان را در گرما سپری می کنیم 

یادداشت

 گــزارش اختصاصــی // آزمایشــات غربالگــری 
مجموعه ای از تست های خون و سونوگرافی است که 
به منظور بررسی سلامت جنین و غربالگری گروه های 
پرخطر از لحاظ بیماری های عفونی، ســندرم داون و 
برخی دیگر از نقایص ژنتیکی و ناهنجاری های فیزیکی 

در ماه های مختلف بارداری انجام می شود.
  غربالگــری مرحله اول:  غربالگری مرحلــه اول ترکیبی از 
سونوگرافی جنین و آزمایش خون مادر در سه ماه اول بارداری 
است. این روند می تواند در تشخیص برخی مشکلات مادرزادی 
نوزاد حائز اهمیت باشــد. همچنین ممکن است به تشخیص 
پزشک، آزمایش غربالگری به همراه دیگر آزمایشات نیز انجام 

شود. آزمایش غربالگری مرحله اول شامل موارد زیر است:
:NT سونوگرافی جنین جهت بررسی • 

سونوگرافی Nuchal TraNsluceNcy )NT( به معنای 
فضای شفاف پشت گردن است. در این سونوگرافی که بین هفته 
های 11-14 بارداری انجام می شود، میزان مایع پشت گردن 

جنین سنجیده می شود.
 • آزمایش خون مادر جهت بررســی پارامترهای 

آزمایشگاهی زیر:
الف( انجام آزمایــش PaPP-a : PaPP_a پروتئینی 
است که در ماه های اول بارداری توسط جفت تولید می شود. 
میزان غیر طبیعی از این پروتئین می تواند با افزایش ریســک 
ناهنجاری هــای کروموزومی جنین مرتبط باشــد.ب( انجام 
آزمایش hcg free: این هورمــون از جفت در ماه های 
 اولیه بارداری ترشــح می شود و مقدارغیر طبیعی این هورمون 
می تواند با افزایش ریسک ناهنجاری های کروموزومی در جنین 
مرتبط باشد.با انجام سونوگرافی به همراه آزمایشات ذکر شده 
غربالگری ناهنجاری های جنینی نظیر سندروم داون، تریزومی 
18 و... ممکن می شود. چنانچه نتیجه آزمایش غربالگری سه 
ماهه اول غیر طبیعی باشد، انجام مشاوره ژنتیک توصیه می شود 
و علاوه بر آن تســت های تکمیلی مانند cvs،آمنیوسنتز و 

cell free DNa پیشنهاد می گردد.
غربالگری مرحله دوم: این غربالگری در ســه ماهه دوم 
 بارداری انجام می شــود و شــامل اندازه گیری چندین مارکر 
اســت که این مارکرها بیانگر درصد ریســک ابتلا جنین به 
ناهنجاری های کروموزومی و بیماری های مادرزادی اســت. 
این غربالگری معمولا بین هفته ۲0-15 بارداری انجام می شود 
)بهترین زمان هفته های 18-16 بارداری اســت( این مارکرها 
عبارتند از: غربالگری آلفا فتوپروتئین )afP(: afP پروتئینی 
است که به طور طبیعی توسط کبد جنین تولید شده و در مایع 
اطراف جنین)مایع آمنیون( وجود داشته و از طریق جفت وارد 
خون مادر می شــود. مقادیر غیر طبیعی afP می تواند در 
 )oNTD( پــی هر یک از عواملی مانند نقایص لوله عصبی
مانند اسپینا بیفیدا، سندروم داون، نقایص دیواره شکمی جنین، 
دوقلویی)پروتئین توسط بیش از یک جنین تولید شود( و اشتباه 
در محاســبه زمان بارداری )ســطوح این پروتئین در ماه های 

مختلف بارداری متفاوت است( ایجاد شود.

• غربالگــری میــزان hcg, esTeriol, iNhibiN: این 
هورمون ها توسط سلول های جفت تولید می شوند. سطوح غیر 
طبیعی در میزان afP و دیگر مارکرها می تواند نشانه نیاز به 
انجام تست های تکمیلی باشد. به طور معمول انجام سونوگرافی 
می تواند جهت تایید تاریخ بارداری و بررسی نقص در ستون 
فقرات جنین و تشکیل سایر اندام ها استفاده شود.ممکن است 
برای تشخیص دقیق تر انجام آزمایش آمنیوسنتز نیز نیاز باشد.

تست های غربالگری تشخیص قطعی محسوب نمی شوند به 
این معنی که این تســت ها با دقت 100% همراه نبوده و تنها 
جهت غربالگری جمعیت باردار و هدایت افرادی با ریسک بالا 
برای انجام تست های تشخیصی نظیر آمنیوسنتز استفاده می شود. 
هنگامی که مادر باردار هر دو مرحله غربالگری را انجام دهد، 
توانایی تشخیص ناهنجاری های جنینی افزایش می یابد و تقریبا 

می توان تمامی موارد سندروم داون را تشخیص داد.
  آمنیوسنتز چیست؟

  آمنیوسنتز روشی برای نمونه برداری از مایع آمنیون است که 
برای تشــخیص اختلالات کروموزومی و نقایص لوله عصبی 
مانند اســپینا بیفیدا استفاده می شــود. همچنین جهت بررسی 
ســایر اختلالات ژنتیکی و بیماری هــای وراثتی می توان به 
طور همزمان آزمایشــات ژنتیکی لازم را بر روی مایع آمنیون 
انجام داد. در طی بارداری جنین در مایع آمنیون محصور شده 
است این مایع که بسیار شبیه به آب است واجد سلول های زنده 
جنینی و پروتئین هایی مانند آلفا فیتوپروتئین است که می تواند 
اطلاعات مهمی در خصوص سلامت جنین ارائه دهد. آمنیوسنتز 
نمی تواند تمامی نقایص مادرزادی را تشخیص دهد اما می تواند 
تشخیص بیماری های ژنتیکی مانند سندرم داون، بیماری گلبول 
قرمز داسی شکل، سیستیک فیبروزیس، دیستروفی عضلانی و 
تای ساکس و بیماری های مشابه آن  را ممکن سازد. آمنیوسنتز 

می تواند در تشخیص برخی نقایص لوله های عصبی مانند اسپینا 
بیفیدا و آنسفالی نیز موثر باشد.

  آمنیوســنتز در چه زمــان از بــارداری انجام 
می شود؟

  در صورتیکه پزشک شما انجام آمنیوسنتز را توصیه کند، بهترین 
زمان انجام این آزمایش در هفته های 14-16 بارداری است. 
دقت این آزمایش در حدود 99,4% است. احتمال سقط جنین 
در نتیجه آمنیوسنتز در حدود 1% است؛ همچنین امکان ایجاد 
جراحت در مادر یا جنین، عفونت، زایمان زودرس و عوارض 

احتمالی دیگر بسیار نادر است.
 )cvs( نمونــه گیری از پرزهای جفتــی جنین  

چیست؟
   cvs آزمایشــی جهت تشــخیص نقایص مــادرزادی و 
بیماری های ژنتیکی جنین است که طی آن پرزهای کوریونی 
جفت مورد آزمایش قــرار می گیرد. cvs معمولا بین هفته 
10-1۲ بارداری انجام می شــود.در این روش نمونه کوچکی 
از پرزهای جفتی گرفته می شود و از مایع آمنیوتیک دور جنین 
نمونه برداری صورت نمی گیرد. از این رو روشــی متفاوت با 

آمنیوسنتز است.
  مزایای cvs بر آمنیوسنتز چیست؟

  مزیت cvs بر آمنیوســنتز این است که می توان زودتر از 
سلامت جنین مطلع شــد به خصوص در مواردی که احتمال 
بیماری های ژنتیکی در جنین بیشتر باشد. این شرایط عبارتند 
از ســن بالای ۳5 ســال برای مادر، ســابقه بارداری قبلی با 
ناهنجاری های ژنتیکی، تالاسمی مینوردر والدین و سونوگرافی 

یا غربالگری غیر طبیعی در مرحله اول
با توجه به اهمیت غربالگری جنین که در مطلب بالا به آن اشاره 
شد آیا این همه شــوک روانی در چند وقت اخیر برای مادران 

باردار صحیح می باشد ؟
برای تمام بانوان یکی از حســاس ترین دوران، دوران بارداری 
می باشــد که به طور طبیعی اکثر مادران نگران سلامت جنین 
خود هستند.وضعیت سلامت جنین یکی از دغدغه های اصلی 
هر پدر و مادری است. خانم های باردار به دنبال راهی هستند 
که از سلامت جنین خود مطلع و مطمئن باشند که یکی از این 
راهها انجام آزمایش غربالگری جنین اســت  اما در چند وقت 
اخیر خبرهای متعددی از حذف غربالگری جنین می شنویم که 
در ادامه سخنان مسئولان را در این خصوص باز نشر می دهیم .

  تصمیم شوک  آور وزارت بهداشت 
    قدس آنلاین به نقل از صراط نیوز این خبر را منتشــر کرد ه 
است: وزارت بهداشت در تصمیم گیری برای توقف غربالگری 
جنین هیچ مشورتی با انجمن ژنتیک پزشکی ایران نداشته و این 
انجمن به زودی در نامه ای رسمی به این تصمیم اعتراض خواهد 
کرد و خواستار ارزیابی مجدد آن خواهد شد. عضو هیات مدیره 
انجمن ژنتیک پزشکی ایران و دانشیار دانشگاه علوم پزشکی 
اصفهان تصمیم وزارت بهداشت مبنی بر توقف صدور مجوز تولید 
و واردات کیت های غربالگری سه ماهه اول بارداری را عجیب و 
شوک آور توصیف کرد و گفت: این تصمیم غیر کارشناسی منجر 
به محدودیت بیشتر جامعه برای انجام غربالگری جنین می شود 
که در نتیجه خطر تولد نوزادان مبتلا به ناهنجاری ها و بیماری های 
ژنتیکی افزایش خواهد یافت.محمدامین طباطبایی فر افزود: طی 
دهه های گذشته براساس نیاز جامعه، غربالگری جنین به ویژه 
برای سندرم داون انجام می شد اما براساس ماده 5۳ قانون جوانی 
جمعیت غربالگری محدود شد و طبق این ماده، غربالگری تنها 
با درخواست والدین یا پزشک متخصص قابل انجام بود. حالا 
وزارت بهداشت پا را فراتر از این قانون گذاشته و با توقف صدور 
مجوز تولید و واردات کیت های غربالگری سه ماهه اول بارداری، 

کاری کرده که حتی اگر والدین یا پزشک متخصص هم درخواست 
غربالگری بدهند این کار امکانپذیر نخواهد بود چرا که باید کیت 
در دسترس آزمایشگاه ها باشد که بتوانند اقدام به غربالگری کنند 
و اگر کیت چه به صورت تولید داخل و چه به صورت وارداتی 
نباشــد، غربالگری هم دیگر معنایی نخواهد داشت. وی افزود: 
این تصمیم بسیار غیر معقول است و باعث خواهد شد که حتی 
دسترسی افراد آگاه جامعه هم به غربالگری محدود شود. ضمن 
اینکه توقف صدور مجوز تولید و واردات کیت های غربالگری 
سه ماهه اول بارداری باعث خواهد شد که این کیت ها به صورت 
غیرمجاز و با قیمت های سرسام آور تامین شوند که در این شرایط 
علاوه بر تحمیل هزینه به مردم، استاندارد و کیفیت این کیت ها 
نیز زیر سوال خواهد رفت. به گفته وی وزارت بهداشت در این 
تصمیم گیری هیچ مشورتی با انجمن ژنتیک پزشکی ایران نداشته 
و این انجمن به زودی در نامه ای رسمی به این تصمیم اعتراض 
خواهد کرد و خواســتار ارزیابی مجدد آن خواهد شد. اخیرا 
اداره تجهیزات و فرآورده های آزمایشگاهی اداره کل تجهیزات 
و ملزومات پزشکی ســازمان غذا و دارو در اطلاعیه ای اعلام 
کرد: آزمایشگاه ها صرفا مجاز به استفاده از دستگاه های آنالایزر 
بسته )closeD( برای غربالگری سه ماهه اول بارداری سندرم 
داون هستند و irc تولید و واردات کیت های غربالگری سه 
ماهه اول بارداری )free bhcg )PaPP-a به صورت 
سیستم باز از جمله به روش الایزا برای انجام غربالگری سه ماهه 

اول سندرم داون صادر و تمدید نخواهد شد. 
   غربالگری جنین با رعایت اســتانداردها ممنوع 

نیست
   و اما حرف های سخنگوی وزارت بهداشت که خبرگزاری ایرنا 
به نقل از وبدا منتشر کرده بود: سخنگوی وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشــکی با بیان اینکه از نظر وزارتخانه، غربالگری 
جنین با رعایت استانداردها ممنوع نیست، ادامه داد: غربالگری 
مطابق قانون و نظر متخصصان استانداردسازی شده است.  پدرام 
پاک آیین در واکنش به برخی شایعات در فضای مجازی گفت: 
هیچ محدودیت جدیدی برای تولید و توزیع کیت های غربالگری 
جنین ایجاد نشده و استانداردهایی که پیش از این به منظور کنترل 
کیفی کیت ها اعمال می شد، همچنان رعایت می شود.وی افزود: 
نظارت بر کیفیت و استاندارد بودن کیت های غربالگری جنین 
وظیفه سازمان غذا و داروست تا کیت هایی که در اختیار مردم 
قرار می گیرد، بیشــترین دقت و کمترین خطا را داشته باشد.
سخنگوی وزارت بهداشت با بیان اینکه از نظر وزارت بهداشت، 
غربالگری جنین با رعایت استانداردها ممنوع نیست؛ ادامه داد: 
غربالگری مطابق قانون و نظر متخصصان استانداردسازی شده 
اســت. پاک آیین افزود: در حال حاضر کیت های تشخیصی 
غربالگری با دقت کافی در اختیار مردم قرار می گیرد و همچنان 
 برای کمک به ســلامت مــادر و جنیــن، از توزیع کیت های 

غیر استاندارد و غیر دقیق جلوگیری می شود.
  امید است در انتشار این قبیل اخبار دقت بیشتری شود چون 
مخاطب این نوع خبرها اغلب مادران باردار هستند که در این 
دوران به خودی خود متحمل استرس های فراونی می باشند و 
اســترس جدید وارد کردن به این مادران، برای سلامت آنها و 

سلامت جنین  خطرناک است.

آیا غربالگری جنین عملا غیرممکن شد؟

یادداشت

شهر هوشمند یا شهر الکترونیک مفاهیمی هستند که 
در ســال های اخیر وارد دنیــای معماری و مدیریت 
شــهری شــده اند. گاهی حتی برخی مدیران نیز این 
 مفاهیم را باهم به اشتباه می گیرند و تفاوت این دو را به 
درســتی تمیز نمی دهند.به طور کلی شهری که دارای 
زیرساخت های ســخت افزاری و نرم افزاری باشد 
و در تمامی ایام ســال و ساعات شــبانه روز بدون 
هیچگونه تعطیلی و وقفه ای قادر به پاســخگویی به 
نیاز شهروندان خود باشد را شهر الکترونیک گویند.در 
شهر الکترونیک بعد از دسترسی به اینترنت پر سرعت 
مهمترین مقوله سواد دیجیتال است. چیزی که  در دنیای 
مدرن نمی شــود به هیچ عنوان از آن چشم پوشید.در 
شهر الکترونیک برای انجام کارهای روزمره من جمله 
پرداخت قبوض، خرید از فروشگاه، مراجعه به بانک، 
آموزش، درمان، و حتی شرکت در انتخابات نیازی به 
خروج از منزل نخواهید داشــت. تنها با کامپیوتر و یا 
گوشــی همراه خود قادر به انجام آن ها خواهید بود.
اما شــهر هوشمند شهری است که می تواند فکر کند، 

تصمیم بگیرد و حتی تصمیم خود را به مرحله اجرا در 
آورد.تفاوت این دو شهر در نحوه مواجهه با مشکلات 
و معضلات شهری است.  در واقع شهر هوشمند یک پله 
بالاتر از شهر الکترونیک می باشد، و شهر الکترونیک 
زیر ساخت و پایه شهر هوشمند محسوب می شود.به 
طور کلی می توان گفت: در شهر هوشمند سنسورها و 
اینترنت اشیا حکومت می کنند. آن ها داده های شهر 
و رفتار شــهروندان خود را جمع آوری و برای بهبود 
خدمات شهری و منابع، مورد واکاوی، پایش و استنتاج 
قرار می دهند.شــهر هوشمند زاییده شهر الکترونیک 
می باشد که خلاقیت و نوآوری نیز به آن اضافه شده 
است. شهر هوشمند برخلاف شهر الکترونیک توانایی 
یادگیری، بهبود شرایط و حل مشکلات را دارد تا بتواند 
سطح کیفی زندگی شــهروندان خود را افزایش دهد. 
یعنی بر اساس داده هایی که در اختیار دارد می تواند 
آنالیز و برنامه ریزی کند. زندگی در شهر هوشمند یعنی 
استفاده خلاقانه و با بهره وری بالاتر از تمام امکانات 
موجود به نحوی که رفاه زندگی شــهروندان درنهایت 
افزایش یابد ومصرف انرژی کاهش پیدا کند .مهمترین 
نکته در تفاوت این دو  این است که شهر الکترونیک به 
مشارکت شهروندان خود نیازی ندارد در حالی که شهر 

هوشمند برای بهتر شدن نیازمند مشارکت شهروندان 
نوآور و خلاق خود می باشــد.مدیران شهری موفق 
در تمام دنیا تلاش خود را برای هوشمند شدن شهرها 
به کار بســته اند و در حال تبادل اطلاعات با یکدیگر 
هستند چراکه معتقدند دنیا به سوی هوشمند شدن پیش 
می رود و جا ماندن از این مقوله هزینه های سنگینی 
بر دوش شــهرها می گذارد.زمانی که مردم بتوانند در 
شهری با  رفاه نسبی و به راحتی زندگی کنند می توان 
گفت این شــهر هوشمند است. بخشــی از این موارد 
در قالب زیرساخت ها و ابزارهای الکترونیک محقق 
می شود و بخش عمده ای آن نیز به رفتار سیستم ها و 
فرهنگ حاکم بر شهر برمی گردد. بخشی از این ماجرا 
نیز بحث دسترسی است یعنی مردم درهر جا به نیازها 
و خدمات موردنظر خود دسترسی داشته باشند و همه 
مردم با هر سطح مالی بتوانند به آموزش دسترسی پیدا 
کنندو یا در فرآیند تصمیم گیری برای شــهر خود از 
فرصت برابر برخوردار باشند و بتوانند مشارکت کنند 
یعنی از شاخصه های شهر هوشمند برخوردارند.در شهر 
هوشمند باید نیازهای شهروندان به خوبی شناخته شود 
و متناسب با خصوصیات آن ها ازجمله  سن، سواد و 

محل سکونت و سایر ویژگی ها  خدمات ارئه گردد.

شهر هوشمند یا شهر الکترونیک

gmail.commaryammonsef000 @

 مریم منصف/ دریا

شهر الکترونیک زیر ساخت و پایه شهر هوشمند محسوب می شود و تفاوت این دو شهر در نحوه مواجهه با مشکلات و معضلات شهری است

Taha           @ gmail.com
محمد زارعی/دریا
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